
 يكي از ايراداتي كه به بورس كشاورزي 
گرفته مي ش�ود، برمي گردد ب�ه انجام امور 
مطالعاتي و امكان س�نجي، مبني بر اينكه 
يک گروه محصولات�ي را به عن�وان كالاي 
منتخب براي شروع بورس معرفي كرد، كه 
موفق نبودند و به ناچ�ار محصولاتي ديگر 

وارد چرخه معاملات بورس كشاورزي شد، 
توجيه ش�ما به عنوان مدير دفتر مطالعات 
راه اندازي بورس هاي كالاي�ي در اين رابطه 

چيست؟
ش��ايد يكي از دلايل آن اين ب��ود اين يك كار 
تازه اي بود و تمام اطلاعات ما از بورس هاي جهاني 
محدود ب��ه اطلاع��ات دريافت��ي از اينترنت بود، 
چرا كه مناب��ع اطلاعاتي در كش��ور در اين رابطه 
وجود نداش��ت. ضمن اينكه امكان   هاي بازديد از 
بورس هاي كالاي��ي خارجي وجود نداش��ت تا از 

تجربيات كار آنها در راه اندازي بورس كالا در ايران 
استفاده شود و كارها بر اس��اس مطالعات عملي 

پيش رود.
  نخود و عدس جز 4 محصول اول بودند 
كه با شكست روبرو شدند، با توجه به اينكه 
اين دو در قال�ب محصولات خريد تضميني 

جا مي گرفتن�د، علت انتخاب آنه�ا در بين 
كالاهاي اصلي چه بود؟

در آن زمان بحث مطالعات محص��ول را آقاي 
دكتر چيذري مديريت مي كردندو دكتر غفاري، 
مجاوريان ، حس��يني از اساتيد اقتصاد كشاورزي 
كميت��ه مطالعات بودن��د كه اين محص��ولات را 
بر اس��اس بازار موج��ود محصولات كش��اورزي 
انتخاب كردند. به اين ترتيب تصميم گرفته شد، 
محصولاتي را كه انحصار داش��تند يا به اصطلاح 
»منوپل« بودند مثل پسته، يا استراتژيك به شمار 

مي رفتند به دليل تاثيري ك��ه در امنيت غذايي 
كشور مي گذاشتند مثل گندم به آن نزديك نشوند. 
و اين موارد به عنوان معيار اساسي قرار دادند و وزن 
كمتري براي آنها در اين امكان سنجي قائل شدند. 
در نتيجه محصولات بر اساس يك مدل علمي با 
17 معيار تعريف شده، سنجيده شدند، كه پس از 

پيشرفت به 5 معيار اساسي رسيديم و در نهايت 
به يك م��دل اقتصادي- رياضي تهيه ش��د كه بر 
اس��اس آن مواردي چون سطح زير كشت، ميزان 
توليد در سال هاي مختلف، دخالت دولت، صادرات 
و واردات و نحوه توزيع آن ها در بازار مورد بررسي 
قرار گرفت و به محصولات منتخب رس��يديم كه 
برنج، نخود، عدس و جو رتبه ه��اي اول تا چهارم 
را به دس��ت آوردند، سپس پس��ته، پنبه و ساير 
محصولات قرار گرفتند خوب يا بد اين حاصل يك 

كار مطالعاتي، علمي و اقتصاد كشاورزي بود. 

فقطمعامله4محصول
بورسكشاورزيرا

نجاتميدهد
خسرو صداقت دانش آموخته فوق ليسانس مديريت دانشگاه شهيد بهشتي است و تاكنون مشاغل و پست هاي مختلف مديريتي را تجربه كرده است.  
خودش مي گويد پروژه پارس جنوبي راكه امروزه در حد يك پروژه ملي مطرح شده اس��ت در يك اتاق كوچك با چند نفر از دوستان استارت زديم. اما 

شرايط بورس كالا خيلي بهتر بود ويك طبقه براي مطالعات امكان سنجي آن در طبقه سيزدهم ساختمان بورس داشتيم. 
با اينكه يكبار براي راه اندازي اين بورس درخواست ش��واليه هاي اقتصادي كرده بود تا با مخالفان آن مبارزه كند، باز هم خيلي به آينده آن در ايران 
خوش بين است، حتي صداقت اميدوار است بورس كالا هم روزي مثل پروژه پارس جنوبي در حد يك پروژه ملي مطرح شود. وي مدير دفتر مطالعات 
راه اندازي بورس كالا در ايران بوده است و عنوان نخستين رئيس هيات مديره بورس كش��اورزي را هم يدك مي كشد. صداقت هم اكنون عضو هيات 
مديره شركت سرمايه گذاري غدير و رئيس هيات مديره شركت صنايع نيشكر و توسعه جانبي است.  س��اعتي با اودر رابطه با چالش ها و فرصت هاي 

بورس كالا به گفت و گو نشستيم كه در ادامه مي آيد:

نخستين رئيس هيات مديره بورس كشاورزي در گفت و گوبا ماهنامه بورس كالا:

امير آشتياني
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 اما اين كاف�ي نبود و نس�خه علمي به 
تنهايي جواب نداد؟!

درست است چون ما يك نقص بزرگ داشتيم 
و آن هم آگاهي كم نس��بت به بورس هاي كالايي 
ساير كشور ها بود. هر چند محصولات پرمعامله در 
ساير بورس ها را بدست آورده و در نتايج مطالعات 
لحاظ كرديم اما نتوانست كمك شاياني به ما بكند. 
من صادقانه اعتراف مي كنم، به اين توجه نكرديم 
كه ورود آنها از بازار فعلي و سنتي به بازاري جديد و 
مدرن امكان پذير هست يا خير. مهمترين چيزي 
كه بايد رعايت مي ش��د، انبار، استاندارد س��ازي و 

نگهداري محصولات در شرايط مناسب بود. 
اگر اشتباه نكنم در مطالعات ما برنج در رتبه هاي 
بالا يا اول قرار گرفت اما به اين نكته توجه نش��ده 
بود كه مزارع و نحوه كش��ت برن��ج در ايران حتي 

انبارهاي آن استاندارد نيست. 
اينكه ي��ك برنج را در يك اس��تاندارد خاص از 
يك مزرعه داشته باشيم شدني نبود و نيست. اين 

ضعف هاي مطالعات بود كه در اجرا نمايان شد. 
حتي اگر به ياد داش��ته باش��يد اولين معامله 
را وزير بازرگاني و وزير جهاد و كش��اورزي در روز 
افتتاح بورس با 50 تن برنج انجام دادند. آن روزها 
همه تص��ور كردند كه برنج نق��ش يك محصول 
پررونق را در بورس خواهد داش��ت، مثل فولاد در 
بورس فلزات، حتي من هم چنين تصوري داشتم. 
اما خيلي س��ريع پس از راه اندازي بورس متوجه 
شديم اين مش��كلات مانع رونق گرفتن معاملات 

آن مي شود. 
  مشكلات از كجا نشات مي گرفت؟

در 2 جا مشكل وجود داش��ت يكي در توليد، 
ديگري در بازار. 

اكثر محص��ولات كش��اورزي بازاره��ا قوي، 
تثبيت شده و مورد حمايت تجار در نقاط مختلف 
كشور داش��تند و كماكان هم دارند. اين ها اجازه 
ورود برنج را به بورس نمي دادند چون منافعشان 
به خطر مي افتاد، هم اينكه از روند انجام معاملات 
راضي بودن��د پس ني��از ب��ه تغيير را احس��اس 
نمي كردند. ضم��ن اينكه تنوع بذر س��بب تنوع 
توليد مي شد و اين امر هم استاندارد سازي را دچار 

مشكل مي كرد. 
 پس بازار سنتي در مقابل شما مقاومت 
كرد و مي كند، راهكار شما براي برون رفت از 

اين مشكل چيست؟
بله، بايد 2 اتفاق اساس��ي بيفت��د يكي عرضه 
محصولات نسبت به تقاضا افزايش پيدا كند؛ چرا 
كه تا زماني كه عرضه محدود باش��د بورس رونق 
نمي گي��رد و در هيچ كجاي دنيا ه��م اين چنين 
سيس��تمي وجود ندارد كه عرضه از تقاضا كمتر 
باشد.  در كنار آن سيس��تم حمل و نقل مناسب، 
بسته بندي اس��تاندارد نبود، و براي فراهم شدن 

شرايط به زمان نياز دارد.
همچنين بازار اوليه قبل از بورس، يعني از مزرعه 
تا تالار بورس، آماده ش��ود كه متولي آن در ايران 
وزارت جهاد و كشاورزي است و بايد اين مشكلات 

را رفع و به سمت توس��عه حركت دهد، همانطور 
كه براي ساير زير بخش هاي آن برنامه توسعه اي 
دارد. چرا كه س��رمايه گذاري در اين بخش بسيار 
كم بوده و س��رمايه گذاري  ها بيشتر جذب مرحله 
قبل از توليد شده است و در مورد بازار آن فعاليت 
چنداني از س��وي وزارت جهاد و بازرگاني صورت 
نگرفته اس��ت. همانطوري كه گفتم در مورد بازار 
آن هم مش��كلاتي و مقاومت هايي وجود دارد كه 
از سلف خران محلي شروع و به بنكداران و تاجران 
محلي و بين المللي ختم مي شود كه سپس از آنجا 
وارد سيستم خرده فروشي مي شود.اين سيستم 
ها نه نسبت به اين بورس آگاه هستند و نه حاضر 
هستند كه منافع كوتاه مدتش��ان را فداي منافع 
بلند مدت، يعني حضور در بورس كنند. در نتيجه 
اين مقاومت آنها نمي ش��كند و به طور مستقيم 
وغير مس��تقيم مانع رونق گرفتن بورس شدند و 

مي شوند.
 پس مي توان گفت كه در بخش مطالعات 

توليد و بازار كم توجهي كرديد؟
تا ح��دودي، پ��س از تكميل مطالع��ات بعد 
از راه ان��دازي روي محصولات��ي چ��ون دانه هاي 
روغن��ي،  كنجال��ه و س��ويا و س��اير محصولات، 
متوجه ش��ديم راه اندازي بورس كشاورزي فقط 
بايد با چهار محصول آغاز ش��ود و اگر كالايي غير 
از چهار محصول، در بورس معامله شود سبب به 
تاخير افتادن توسعه بورس كشاورزي يا بازار اين 

محصولات در بورس كالا مي شود.
همانط��ور كه اتف��اق افت��اد و آقايان ب��ا ورود 
محصولاتي چون تخم مرغ، انار، كشمش و ... بورس 

را به ابتذال كشاندند. 
  اين چهار محصول حياتي كدام است؟

شكر، جو، ذرت و كنجاله سويا. 
 چرا معتقديد اين ه�ا مي توانند بورس 

كشاورزي را نجات دهند؟
 چون بخش بزرگي از اين 4 محصول وارداتي 
است و به دليل رعايت استانداردهاي بين المللي 
مشكل استاندارد سازي ندارد و دوم هم در مجموع 
حجم بزرگ و يكجا دارند و اين با حجم بزرگ برنج 
متفاوت است. چرا كه شما نمي توانيد هزار تن برنج 
يك نوع را در ايران معامل��ه كنيد.  بنابراين وقتي 
صحبت از بورس مي ش��ود صحبت از داد و ستد 
در حجم هاي بزرگ اس��ت.  هم اكنون محصول 
پنجمي وجود ن��دارد ك��ه بتواند اين دو ش��رط 
را احراز كند. 30 كارخانه داري��م كه بين 600 تا 
700 هزار تن شكر توليد مي كنند، كارخانه  هاي 
كارون و 7 تپه كه هر كدام ح��دود 100 هزار تن 
توليد مي كنند و 400 هزار تن هم توسعه نيشكر و 
صنايع جانبي توليد مي كند كه تا 2 سال آينده به 
700 هزار تن مي رسد. اگر بتواند اين ها را نسبت به 
حضور در بورس توجيه كرد بسياري از مشكلات 
حل مي ش��ود چرا كه آنها هم با توجه به داش��تن 
150هزار تن شكر در انبارها مشكل فروش دارند 

كه بورس مشكل بازار يابي آنها را حل مي كند.
 اما گويا شكر با مش�كل تعيين قيمت 

دست و پنجه نرم مي كند؟
شكر بورسي نش��د چون صنعت قند و شكر به 
خاطر مسائل استراتژيك در انحصار تحت حمايت 

دولت بود و هنوز هم هست. 
تا سال گذشته كارخانجات مابه التفاوت قيمت 
پايه تعيين شده و قيمت تمام شده به علاوه سود 
معقول را از دولت به عن��وان يارانه مي گرفتند يا 
بخشي از شكر را دولت با قيمت تمام شده به علاوه 
يك س��ود معقول از آنها مي خريد. ام��ا ديگر اين 
روند ادامه ندارد و با توجه به واردات بسيار زياد كه 
حدود 3 ميليون تن ش��كر وارد كشور شده و 1/2 
ميليون تن شكر هم توليد ش��ده است. در حالي 
كه كش��ور 2 ميليون تن مصرف دارد. يعني اگر تا 

2 يا 3 سال آينده هم وارد نشود نياز كشور را تامين 
مي كند.

 پس چرا ش�كر قيمتش در ب�ازار ارزان 
نمي شود؟

چون بعضي اعتق��اد دارند باي��د اين محصول 
براي تحريم احتمالي در ذخاير استراتژيك كشور 
نگهداري ش��ود در حالي ك��ه در مورد ع��راق در 
بدترين شرايط شاهد بوديم مواد غذايي ودارويي 

اين اتفاق رخ نداد پس اين استدلال قوي نيست. 
ش��كر در حال حاضر آمادگي ورود به بورس را 
دارد، وارد كنن��ده، توليد كنن��ده و مصرف كننده 
مي توانند در آنجا به نقطه مش��ترك برسند. هم 
اكنون قيمت لايه اول بازار زير قيمت تمام ش��ده 
اس��ت و وارد كننده ه��م زير قيمت تمام ش��ده 
مي فروشد و هر دو ركن تامين كننده بازار متحمل 
زيان مي شوند، پس مي توانند در يك رقم معقول 
با خريدار به توافق برسند كه بهترين جا براي آن 
مي تواند بورس باش��د البته دولت هم بايد از اين 
فرايند حمايت كند ك��ه وزارت بازرگاني بايد اين 
نقش را بر عهده گيرد. پس از آن مي تواند اثراتش 
را در بازار دوم و س��وم كه همان مصرف كنندگان 
است نش��ان دهد و آن به قيمت بهتري در اختيار 

مردم قرار گيرد. 
 توجيه ش�ما براي حض�ور 3 محصول 

نجات بخش ديگر چيست؟
از آنجا كه سويا در ايران تعداد محدودي توليد و 
وارد كننده دارد خريداران آن هم دامداران تشكيل 
مي دهند و م��ا حداكثر ب��ا -20 25 عرضه كننده 
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روبرو هستيم ضمن اينكه مصرف كنندگان، همان 
دامداري هاي بزرگ هستند، مشخص است پس 
مي توان با يك مكانيزم دقيق بستر را براي بورسي 
شدن آنها ايجاد كرد. در مورد ذرت و جو دامي هم 

چنين مواردي  صادق است. 
اين محصولات مي توانند سبب رونق اين بورس 
ش��وند ضمن اينكه يك پتانس��يل نهفته در اين 
محصولات وجود دارد و به فعالان آن امكان تجهيز 
مناب��ع را در بورس مي دهن��د و عرضه كنندگاني 
كه با مش��كل كمبود نقدينگي روبرو هستند اگر 
با مس��اله تامين منابع مالي در بورس آشنا شوند 
نظرشان نس��بت به بورس تغيير مي كند. ضمن 
اينكه مي توانند از ابزارهايي سلف و آتي نيز استفاده 
كنند. يا حتي بيجك انب��ار را نه مثل بورس كنيا 
در بورس لندن معامله ش��ود،اما مي تواند به طور 
محلي و ملي در داخل كشور آن ها معامله كرد، يا 
حتي در قرار دادهاي آتي و آپش��ن آورد كه براي 
پياده س��ازي اين سيس��تم مي توان با خريد نرم 
افزار از خارج در كنار استفاده از مشاورين خارجي 
مشكلات را حل كرد، و لزومي ندارد حتما خودمان 
آن را اب��داع و همه كاره��ا را انج��ام دهيم حتي 
مي توان تع��دادي از كاركنان ات��اق پاياپاي براي 
كسب تجربه به دوره هاي خارج از كشور فرستاد. 
تنها در اين روش بايد در ابتدا مش��خص كرد چه 
محصولاتي را مي توان مبن��اي معاملات آتي قرار 
داد و چگونه امكان جذب س��رمايه گذار را به اين 
بازار مش��خص كرد. حتي مثل ب��ازار اوراق بهادار 
از بانك هاي سرمايه گذاري براي »آندررايتينگ« 
كردن عرضه هاي محصولات استفاده كرد كه اگر 

محصول فروش نرفت آنها خريداري كنند.
ببيني��د ب��ورس كش��اورزي به دلي��ل ضعف 
مديريتش نتوانس��ت خيلي موفق باشد چرا كه 
كمبود دانش بورس��ي در بين مديران اين بورس 
وجود داش��ت اس��تثنا هم ندارد و حتي خود من 
هم شامل آن مي ش��وم چون آشنايي  ما نسبت به 
اين بازار بسيار كم اس��ت ديگر هم كه مورد توجه 
مس��ئولان قرار نگرفته حتي براي تامين منابع و 
در اختيار داش��تن بودجه جاري براي اينكه دوره 
آموزشي و ساير طرح هاي فرهنگ سازي اجرا شود، 
مشكل داشتيم. اما در نهايت براي رشد بورس كالا 

بايد بازار اوراق بهادار در آن رونق بگيرد. 
 لطفا ش�ما به عنوان رئيس نخس�تين 

هيات مدي�ره ب�ورس كش�اورزي توضيح 
دهيد، چرا مهندس كبي�ري به عنوان دبير 
كل انتخاب شد، با توجه به اينكه خودشان 
هم قبول كردند مديريتشان در مدت حضور 
چندان راضي كنند، نبوده ضمن اينكه هيچ 

وقت اين انتخاب اصلاح نشد؟
الان صريح و بي پ��رده مي توانم بگويم چون بر 
اساس قانون وزارت جهاد متولي راه اندازي بود بايد 
كسي انتخاب مي شد كه مورد تاييد وزارتخانه هم 

قرار مي گرفت. 
مهندس كبيري در بين 5 نف��ري كه معرفي 

شدند شرايط بهتري را داشتند. 
 5 نفر چه كساني بودند؟

از بانك كش��اورزي آق��اي خدا رحمي كانديدا 
بودند، م��ن بودم، آقاي س��يفي كاران ب��ود آقاي 
كبيري و آقاي كلانتري و اجماع بر اين ش��د كه 
آقاي كبيري بهترين گزينه ب��راي مدير اجرايي 

هستند.
اما براي دبير كلي انتخاب درس��تي نبود و بايد 
يك متخصص مال��ي انتخاب مي ش��د چون وي 
مي توانس��ت بهتر بازار را هدايت و مديريت كند و 
با در نظر گرفتن اين مورد مي توان گفت مهندس 
كبيري انتخاب درس��تي نب��ود چرا كه ايش��ان 

اطلاعات مالي زيادي نداشتند.
 پس چ�را هيچ وقت اصلاح نش�د، مگر 
ش�ما رئيس هيات مديره ب�ورس نبوديدو 

متوجه اين مساله كه مي فرماييد، نبوديد؟
در اين مورد همه اعضا از جمله خود من مقصر 
بودند كه ايشان را توجيه نكرديم، البته براي خود 
مهندس كبيري هم اين پست چندان مهم نبود. 
ما بايد يك متخصص مالي را ب��ه عنوان دبير كل 
مطرح مي كرديم تا اين مشكلات ايجاد نمي شد 
و اين نقطه ضعفي اس��ت ك��ه در كارنامه بورس 

كشاورزي و هيات مديره آن وجود دارد. 
 يكي از انتقاداتي كه بورس كش�اورزي 
وارد مي ش�ود انتخاب كارگزاران اش بود كه 
خيلي از آنها تواناي�ي لازم و مالي و علمي را 
براي حضور در يک بازار مالي نداش�تند، در 

مورد اين مورد چه توضيحي داريد؟
انتخاب كارگزاران معيارهاي دقيقي نداشت و 
براي آن حتي همان نتايجي كه از مطالعات ساير 

بورس ها بدست آمده بود رعايت نشد. 
  چرا؟

درست است كه يك سازمان در شرف تاسيس 
با تمام بخش هايش درگير اين انتخاب بودند، اما 
دانش اين گروه نسبت به بورس كم بود اين مساله 
هم سبب بروز اشتباهاتي شد كه اكنون هم دوباره 
در هيات مديره بورس كالا در حال تكرار ش��دن 
است كه احساس مي كنند حتما بنگاه هاي بزرگ 

بايد كارگزار شوند. 
البته آنها مي توانند كارگزاري داشته باشند و آن 
را نفي نمي كنم يك سيستم غير توانمند مالي اما 
آشنا به ساز و كار اين بازار هم مي تواند در اين نهاد 
موفق ش��ود يا حتي در خدمت بزرگان بازار باشد 

و لازم نيست منابع مالي در اختيار داشته باشند. 
همانطور كه تجربه بورس كش��اورزي نشان داده 
حتي در بعضي موارد حضور سيستم هاي بزرگ 
ضررش بيش تر از مزايا آن هست. بعضي از آنها از 
بورس به عنوان ابزار تبليغي استفاده مي كردند و 
معاملاتشان را در خارج بورس انجام مي دادند اگر 
بخواهيم قضاوت كنيم بايد بگوييم در مورد انتخاب 
كارگزاران بورس كش��اورزي درست عمل نشد. 
اگر هدف راه ان��دازي اين بازار، مبتني بر معاملات 
فيزيكي در نظر گرفته شود اين اشتباه كم رنگ تر 
بود اما اگر بورس كالا را بر اس��اس معاملات اوراق 
بهادار بسنجيم اين اشتباه بيش تر به چشم مي آيد 

كه همچنان ادامه دارد.
منطق حكم مي كند مسئولان سازمان بورس 
به اين مسائل بيش��تر دقت كنند و از كارگزاراني 
كه تمايل به فعاليت در بازار بر اساس اوراق بهادار 
دارند بيش تر استفاده كنند، و حتي آنها را كمك 
كنند و معيار قضاوت در مورد كارگزاران محدود به 
بررسي آمار عملكردشان در مورد معاملات قبلي 
نباشد. مورد ديگر هم كه بايد در مورد كارگزاران 
بورس كش��اورزي گفت اين اس��ت كه اكثر آنها 
دانش مش��خص از بورس كالا ندارند حتي خود 
من كه مدير مطالعات بودم بيشتر اطلاعات كلي 
دارم. ما تجربيات جهاني را بومي سازي نكرديم و 
هنوز هم آماتور عمل مي كنيم. طبيعي است وقتي 
اين گروه به عنوان يكي از اركان بازار با آن چندان 
آشنا نباشند، نمي توان امكان رشد مناسبي براي 
آن متصور شد. اين ضعف در مورد مديران اجرايي 
بورس هم قاب��ل رويت بود. چون آش��نايي آنها با 
مديريت مال��ي و مطالب مربوط به آن و ريس��ك 
بسيار كم بود و اين مشكل در سازمان هاي مرتبط 
با بورس همچنان وزارت جهاد و كشاورزي و ساير 

سازمان هاي مرتبط نيز مشهود بوده و هست. 
 يک سوالي كه هميشه در مورد بورس 
كش�اورزي مطرح ب�وده اين اس�ت كه چرا 
خانه كش�اورز در اين ب�ورس حضور فعالي 
نداشت، با توجه به اينكه آقاي كلانتري در 
مراحل ابتداي�ي راه اندازي اي�ن بورس جز 
دس�ت اندر كاران بودند و هم سابقه وزارت 
كشاورزي داشتند و هم مسئوليت يک نهاد 
متشكل كشاورزي را داشتند اين مولفه ها 
مي توانس�ت در فرهنگ س�ازي در بورس 
كمک كند، آيا بين ايشان و بورس اختلافي 

وجود داشت؟
مهندس كلانتري به همراه دكتر رس��ول اف  
مدير عامل وق��ت بانك كش��اورزي، دكتر عبده 
تبريزي قبل از دبير كلي بورس اوراق بهادار، دكتر 
رحماني قبل از اس��تانداري اس��تان تهران عضو 

كميته عادي نظارت بر مطالعات بودند.
دكتر كلانتري س��ابقه درخش��اني در بخش 
كشاورزي داش��تند اما به دليل اختلاف سليقه و 
نظر سياسي از اين چرخه دور ماندند در صورتي كه 
خودشان و مشكلشان مي توانستند به رونق بورس 

كمك كنند. 

رينگ  كشاورزي
معاملات بورس 
كالا فقط با داد و ستد  
چهار محصول شكر، 
جو، ذرت و 
كنجاله سويا
رونق مي گيرد

 و عرضه ساير 
محصولات در آن 
توجيحي ندارد  
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 ش�ما كه تا حدودي به اين مش�كلات 
آگاه بوديد چرا به فكر راه اندازي بورس كالا 

افتاديد؟
يكي از كس��اني كه بايد ازش ياد و تقدير كنم 
آقاي مير مطهري دبير كل اس��بق ب��ورس اوراق 
بهادار است، قبل از اينكه دبير كل شوند، در زمره 
مديران سازمان مديريت بودند، خدا رحمت كند 
مرحوم نور بخش كه در آن زمان رئيس كل بانك 
مركزي و شوراي بورس بودند. با بررسي هايي كه 
آنها كرده بودند، توسعه بازار سرمايه را در گرو رشد 
بورس هاي كالايي دانسته بودند لذا در بند ج ماده 
95 برنامه سوم توسعه به كمك افرادي چون دكتر 
خادم آدم،  دكت��ر باي بردي، دكت��ر توفيق، دكتر 
نائيني بند »ج« مع��روف در م��اده 95 گنجانده 
ش��د. و جايگاه آن در بورس اوراق بهادار ديده شد 
كه منجر به راه ان��دازي دفتر مطالعات بورس كالا 
شد و ابتدا آقاي پرويز صداقت مطالعات را شروع 
كردند، بعد من حضور پيدا كردم كه حاصل آن در 
مرحله اول 15 جلد كتاب و در مرحله دوم 3 جلد 
كتاب تكميلي تهيه ش��د. اما پيش از آن به دليل 
حجت الاسلام هاشمي رفسنجاني مطالعاتي در 
مورد بورس نفت انجام ش��د و مطالعات اوليه آن 
سال -79 80 انجام شد و آقاي كاظم پور اردبيلي 
مسئول اين كار تحقيقاتي بودند. حتي آقاي زنگنه 
در ابتدا با شك و ترديد به اين پروژه نگاه مي كردند، 
سپس ترغيب ش��د. و آقاي دكتر عباس آخوندي 
وزير س��ابق مس��كن تنها متخصص در آن زمان 
بودند كه دعوت به همكاري ش��دند چون ايشان 
در »تز« دكتر ايشان در لندن روي بورس نفت كار 

تحقيقاتي و علمي كرده بودند. 
اما بررسي ها در آن زمان نشان داد كه راه اندازي 
اين بورس در ايران كار مش��كلي است، و گزارشي 
هم در اين مورد تهيه ش��د. چرا كه قيمت نفت در 
بازارهاي جهاني حتي خ��ارج از اراده اوپك تعيين 
مي شود. اين نتيجه حاصل شد كه اين بورس نياز به 
يكسري رايزني هاي سياسي با مسئولان كشورهاي 
حوزه خليج فارس دارد و تعامل نزديك با عربستان 
به عنوان توليد كننده نفت و حتي كشورهايي نظير 
امارات، قطر ، ع��راق و ... را مي طلبي��د و راه اندازي 
اين بورس در ايران تنها در حد شعار بوده و امكان 

اجرايي شدن آن بسيار كم است. 
 اكن�ون همي�ن اعتق�اد را داري�د كه 
نمي توان در اي�ران بورس نف�ت راه اندازي 

كرد؟
بله، بهتر اس��ت به ج��اي نف��ت فرآورده هاي 
نفتي را معامله كنيم همانطوري كه فلزات هم در 
بورس هاي دنيا معامله نمي ش��د ايران نخستين 
كش��وري بود كه به همت مهندس صادقي فولاد 
را بررس��ي كرد. ما باي��د در بورس نف��ت يا كالا و 
فرآورده هايي چون حلال ها، پارافين و ... كه گردش 
بالايي دارند مبناي معاملات محصولات نفتي قرار 
دهيم ، بعد آقاي نعم��ت زاده، هم علاقه مند بودن 
برخي محصولات پتروش��يمي ه��م در اين گروه 
قرار گيرند كه مي تواند مفيد باشد. مسئولان هم 

كنسرسيومي تشكيل دادند و بورس نفت تا مرحله 
اخذ مجوز پيش رفت اما احتمالا بيش از اين هم 
نم��ي رود و همي��ن ب��ورس كالا مي تواند بعضي 

محصولات را درخودش معامله كند. 
 ام�ا در مورد فل�زات به نظر مي رس�يد 
كه يک نياز هم بود ش�ايد اين م�ورد هم به 

موفقيتش كمک كرد؟ 
بل��ه،  چرا ك��ه يكس��ري كارخانج��ات بزرگ 
محصولاتي را كه توليد مي كردن��د و بين قيمت 
عرضه آنها و قيمتي كه به مصرف كننده مي رسيد 
تفاوت زياد بود اين ارزش افزوده نصيب كساني كه 
در توليد اين محصول هيچ نقشي نداشتند. دقيقا 
شبيه مشكلي كه توليد  كنندگان سيمان در حال 

حاضر با آن دست و پنجه نرم مي كنند. 
آن زمان اين نتيجه حاصل ش��د كه اگر بازاري 
به عنوان بورس فلزات راه اندازي ش��ود بخشي از 
اين س��ود به توليد كنندگان مي رسد كه در عمل 
هم اين پيش بيني محقق ش��د. مي ت��وان گفت 
بورس فلزات قدم اول را برداشته است و به عنوان 
يك دفتر فروش براي توليد كنندگان دولتي نقش 
ايفا ك��رده اس��ت و به جاي خ��ودش محصولات 
در دفتر كارخان��ه به آنجا منتقل ش��د و از طريق 
كارگزاري ها معاملاتش��ان انجام ش��د كه در اين 
عرضه و كش��ف قيمت در بورس س��ود بيشتري 
نصيب توليد كنندگان شد. بورس فلزات در همين 
قدم اول به ايجاد شناخت در قيمت، تنظيم بازار، 
فرهنگ سازي براي بورس و زير ساخت گسترش 

بورس كمك شاياني كرده است. 
 اما خيلي ها به روند كشف قيمت در اين 

بورس ايراد مي گيرند؟
درست است كش��ف قيمت از تلاقي عرضه و 

تقاضاي نامحدود بدست مي آيد. 
اگ��ر كش��ف قيمت ها مح��دود و درس��ت 
باش��د، كش��ف قيمت خيلي واقعي نيست. اگر 
روند اج��راي اصل 44 ب��ه درس��تي ادامه پيدا 
كند و توجه لازم به آن ش��ود، خصوصي سازي 
در صنعت فولاد رخ ده��د. از طرفي هم زمينه 
رقابت در سطح جهان مطرح شود، شايد بتوان 
بستر براي گام دوم براي بورس فلزات برداشته 
ش��ود و از يك دفتر فروش بزرگ ب��ه يك بازار 

فيزيكي مالي تبديل شود.
 و بخش كشاورزي؟

بخش كش��اورزي اولويت خاصي نبود افرادي 
مثل دكتر رسول اف و دكتر كلانتري اعتقاد داشتند 
كه بازار كش��اورزي ناكارآمد است و بخش پس از 
توليد را كه ميلياردها تومان س��رمايه گذاري را در 
خود مي گيرد را با بورس مي تواند قدرتمند تر كرد 
و اين مس��ائل را حجتي و معاونانش خيلي بهتر از 
مسئولان فعلي اين مساله را قبول كردند اما مديران 
فعلي و رده بالاي وزارت جهاد كشاورزي نخواستند 
به اين بازار پر و ب��ال بدهند. تقويت جايگاه بخش 
كش��اورزي بايد از طريق بازارهاي آن انجام شود، 
اين وظيفه بر عهده وزارت جهاد كشاورزي است، 

نه بورس . چون آنها متولي توليد هستند. 

اگر اين اراده وجود داشت  مي توان محصولاتي 
چون پسته، زعفران و خرما را با توجه به بازارهاي 
جهاني آنها در بورس معامله كرد، اما چون اين اراده 

وجود ندارد اين تجربه چندان موفق نبوده است. 
 چه كس�اني موافق و مخالف�ان بورس 
بودند، آيا كساني بودند كه در طول انجام كار 

تغيير نظر بدهند؟
در دي ماه 82 كه دفتر مطالع��ات بورس كالا 
شكل گرفت به دليل عدم آش��نايي با واژه بورس 
كالا، تقريب��ا همه مخال��ف بودند چه برس��د به 
كارگزاران حتي بعضي از مدي��ران آن روز بورس 
اوراق به��ادار، اين فرايند را بي اثر مي دانس��تند و 
آن را ش��وخي و بازي بيش نمي دانستند. گروهي 
از مخالف��ان كس��اني بودن��د و هس��تند كه در 
سيس��تم هاي مختلف مديريتي كشور، ممكن 
اس��ت در حوزه كاري خودشان موفق باشند اما 
نوآوري مخالف هس��تند و محافظه كار هستند 
بعضي ها هم مخال��ف صادقانه بودن��د، چرا كه 
حس مي كردند بورس كالا به سيستم اقتصادي 
كش��ور آس��يب وارد مي كن��د، پ��س مخالفت 
مي كردند.  دسته سوم مخالفان زيرك بودند كه 
احساس مي كردند شفاف سازي بورس منافع آنها 
را به خطر مي اندازد. چون بخش��ي از سود آنها از 
پنهان كاري حاصل مي شد از بين مي رفت چون 

بورس همه چيز را آشكار مي كند. 
اما اين گروه مخالفت آشكار با بورس نمي كنند 
بلكه توجيهاتي شبيه همان چيزي كه اين روزها 
براي سيمان و پتروش��يمي مي آورند ، مي آوردند 
بر فرض براي سيمان و محصولات پتروشيمي كه 
بر اساس آمار منتشر ش��ده هر كدام بالغ بر 600 
ميليارد تومان رانت در بازارش��ان وجود دارد، اما 
مخالفان پنهان مي گويند اگر اين آزاد سازي انجام 
ش��ود س��بب افزايش قيمت اين محصولات در 
بازار مي ش��ود و به مصرف كننده آسيب مي رسد. 
در حالي كه به نفع مصرف كننده مي ش��وند و به 
منافع خودشان آسيب مي رسد.  شايد اين گروه 
تا مدتي موفق به تاخير شفاف سازي شوند اما در 
آخر محكوم به شكس��ت هستند مطمئن باشيد 
پيشرفت آنها را مجبور مي كند در مقابل اين بازار 

و كاركرد آن سر تعظيم فرود آورند. 

اكثر محصولات 
كشاورزي بازارها 

قوي، تثبيت شده و 
مورد حمايت  داشتند 

و كماكان هم دارندو 
اين ها اجازه رونق  را به 

بورس نمي دادند 
چون منافعشان به 

خطر مي افتاد، و از روند 
انجام معاملات راضي 

بودند پس احساس  نياز 
به تغيير را  نمي كردند

ماهنامه   خبري ، تحليلي و علمي 
شماره هفتم وهشتم  / مهر86 
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